

## **Related measures on Financial and Economic crisis**

1. Macroeconomic stability and sustainable economic development, as well as population growth incomes and a significant improvement in their well-being have been achieved due to the successful economic policy pursued in Azerbaijan in the recent years. Number of state programs were adopted by President Azerbaijan republic Ilham Aliyev addressing economic and social issues, such as:

- "State Program on Poverty Reduction and Sustainable Development of the Republic of Azerbaijan during 2008-2015" (September 15, 2008 № 3043);

- "State Program for Social and Economic Development of the Regions of Azerbaijan 2009-2013";

- "State Program on measures for provision on sustainable social and economic development of city Baku and surrounding villages in 2011-2013".

Implementation of the measures indicated in these state programs as well as in other state programs related with development of economy in the country contributed to development of wellbeing of population in Baku, increase and improvement of social services, carrying out range of activities addressed to solving priority problems.

As a result of realization of these programs the range of projects were carried out on transportation industry and public transport, increase of quality of services in the area of energy-, gas-, heating-, water supply and management of sewage system.

2. There were no budget cuts.

During 2010-2012 budget funds was increased by 10-20%.

3. There was no any reduction on social expenditure.

There was increase of social spending on pensions. Water supply and sanitation services payments have not been changed since 2011.

4. The programs for commissioning of water and wastewater systems are not developed for private sector. Currently, entire system of services is in the public sector.

5. Does not exist.

According to the existing contracts between the Government of Azerbaijan and financial institutions (Asian Development Bank, Japan Bank, World Bank, etc.) continues to implement the program of rehabilitation and development of common drinkable water supply and sanitation in rural and suburban areas, in compliance with the existing schedule.

#### **Ensuring human rights Compliance**

6. Was not observed.
7. It was not necessary.
8. It was not necessary.
9. There were no restrictions.
10. There were no difficulties with the financial and economic difficulties.

#### **Sustainability**

Population of the country has equal access to water and sanitation. State policy ensures this: regardless of place of residence (urban or rural).

To achieve these goals contributes some legislations:

- "The Law on Water Supply and waste waters" № 723-Q28.10.1999
- "Water Code" (1997)
- "National program on public access to water and sanitation services with a glance of population growth until 2035.

## Меры связанные с финансовым и экономическим кризисом

1. Благодаря проводимой в последние годы в Азербайджанской Республике успешной экономической политике была сохранена макроэкономическая стабильность, обеспечена устойчивость экономического роста, достигнуты увеличения доходов населения и значительное улучшение его благосостояния. Президентом Азербайджана Ильхам Алиевым были подписаны ряд распоряжений, где были предусмотрены мероприятия по экономическим и социальным вопросам, принят ряд государственных программ. К таковым можно отнести:

- «Государственная Программа «Сокращение бедности и устойчивое развитие в Азербайджанской Республике в 2008-2015 гг»;

- «Государственная Программа социально-экономического развития регионов Азербайджанской Республики в 2009-2013 годах»;

"Государственная Программа по ускорению социально-экономического социально-экономическому развитию города Баку и его поселков в 2011-2013 годах".

Реализация мер, предусмотренных в рамках этих государственных программ, а также различных отраслевых государственных программ, связанных с развитием экономики, способствовали ускорению благоустройства и созидательной работы и в городе Баку, увеличению объема и улучшению качества оказываемых населению социальных услуг, проведению широкомасштабной работы, направленной на решение насущных вопросов.

Благодаря реализации отмеченных программ были осуществлены проекты по улучшению работы дорожного хозяйства и городского транспорта, повышению уровня услуг в области энерго-, газо-, тепло-, водоснабжения и канализационной службы.

2. Не было.

В период 2010 – 2012 гг. наблюдался рост выделенных бюджетных средств на 10 - 20%.

3. Не наблюдалось.

Осуществлялся рост социальных расходов на выплату пенсий.

Цены услуг водоснабжения и санитарии не менялись с 2011 года.

4. Для частного сектора не разработаны программы по сдаче в эксплуатацию водно-канализационных систем. В настоящее время вся система этих услуг находится в госсекторе.

5. Не было.

Согласно имеющимся контрактам между Азербайджанской Республикой и финансовыми институтами (Азиатский Банк, Японский Банк, Всемирный Банк и т.д.), продолжает осуществляться программа восстановления и развития общих систем питьевого водоснабжения и санитарии в сельских (районных) и пригородных районах в соответствии с имеющимся графиком.

#### Обеспечение соблюдения прав человека.

6. Не наблюдалось.

7. Не было необходимости.

8. Не было необходимости.

9. Ограничений не было.

10. Трудности, связанные с экономикой и финансами. Не наблюдались

#### Устойчивость

Население республики имеют равный доступ к воде и канализации. Этому способствует государственная политика: независимо от места проживания (город или сельская местность).

Достижению этих целей способствуют законодательные акты:

- «Закон о водоснабжении и сточных водах» №7723-IQ от 28.10.1999 г.

- «Водный Кодекс» (1997)

- Национальная Программа по доступу населения к водоснабжению и услугам канализации с учетом его роста до 2035 г.